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جذبآلايندههابانانوجاذبها
يكي از شركت هاي فناور مركز رشد دانش��گاه فردوسي مشهد نانو 
جاذب هاي متخلخلي را براي حذف آلاينده هاي زيس��ت محيطي 

عرضه كرده است. 
يكي از ش��ركت هاي نوپاي فناور كه در حوزه توليد چارچوب هاي 
آلي فلزي )MOF( فعالي��ت دارد، اقدام به تولي��د نانوجاذب هاي 
متخلخل پيشرفته شبكه هاي فلزي- آلي جهت حذف آلاينده هاي 
زيست محيطي كرده و درصدد معرفي اين محصول به بازار داخل 
كش��ور اس��ت.  اين چارچوب هاي آلي فلزي موادي با تخلخل بالا 
هستند كه مي توانند در صنعت كاربردهاي متعددي داشته باشند. 
يكي از مهم ترين كاربردهاي اين مواد، استفاده از آنها به عنوان جاذب 
است. به دليل حفره ها و تخلخل بالا اين چارچوب ها قابليت جذب 
مواد و تركيبات مختلف را دارند. همچنين از اين مواد مي توان به عنوان 

كاتاليست در صنايع مختلف بهره برد. 
مزيت  چارچوب هاي آلي فلزي نسبت به جاذب هاي رايج در صنعت 
نظير كربن آن اس��ت كه چارچوب هاي آلي فلزي تخلخل بالاتري 
نس��بت به جاذب هاي موجود در صنعت دارند و از سوي ديگر اين 
چارچوب ها قابل مهندسي بوده و مي توان ابعاد حفره ها را متناسب با 
ماده جذب شونده، مهندسي كرد و اين در حالي است كه در جاذب هاي 

رايج اين ويژگي  وجود ندارد. 
عدم ش��ناخت چارچوب هاي آلي فلزي در صنع��ت از چالش هاي 
تجاري س��ازي اين محصول اس��ت؛ از اين رو محققان اين شركت 
فناوري، مذاكراتي را با شركت ها و سازمان هاي مختلفي نظير آب و 
فاضلاب آغاز كردند و اميدوارند پتانسيل هاي اين محصول در صنعت 
بهتر شناخته شود تا بتوان از آن براي رفع چالش هايي نظير آلودگي 
هوا و تصفيه پساب استفاده كرد.  چارچوب هاي آلي فلزي توليدشده 
داراي هسته اي از جنس روي )Zn( است كه توسط گروه هاي دومتيل 
ايميدازول محاط شده است. اين ش��ركت تا كنون براي تأمين نياز 
بخش تحقيقات دانشگاهي، چارچوب آلي فلزي توليد و به محققان 

عرضه كرده است. 

كنترلجلبكپساب
توسطمحققاناصفهاني

در يك پروژه تحقيقاتي كه با همكاري محققان دانشگاه شهيد 
اش�رفي اصفهاني و صنعت فولاد انجام ش�د، مش�كل جلبك 
)س�يانوباكتري ها( پس�اب كارخانه فولاد س�با برطرف ش�د. 
مجري اين طرح اظهار كرد: »طرح جلبك پساب كارخانه فولاد سبا 
در تابستان سال جاري از سوي فولاد به دانشگاه مطرح شد. آزمايشات 
متعددي توسط تيم تحقيقاتي دانشگاه انجام و نتايج اضافه شدن ماده 
ضد جلبك به حجم عظيم پساب در آزمايشگاه كارخانه فولاد سبا 
رضايتبخش اعلام شد.«  مريم ميرباقري افزود: »در اين پروژه مواد 
و تركيبات مختلفي مورد بررس��ي قرار گرفت و در نهايت يك ماده 
تركيبي پيشنهاد شد كه مشكلات محيط زيستي ندارد و بر سيستم ها 
نيز تأثير منفي نخواهد داشت. اين ماده ضد جلبك در پايلوت 200 
مترمكعبي آزمايش و باعث حذف جلبك ها بعد از يك ساعت و رسوب 
بعد از يك ش��ب ش��د. همچنين كاهش كدورت آب تا چهار درجه 
بعد از اضافه كردن ماده ضد جلبك حاصل شد كه اين خود كاهش 

هزينه هاي تصفيه آب را در پي دارد.« 
مجري ط��رح كنترل و ح��ذف ش��كوفايي )Bloom( جلبك ها و 
سيانوباكتري ها از پساب كارخانه فولاد سبا با بيان اينكه برگشت آب 
براي صنايع مخصوصاً صنايع فولاد از اهميت ويژه اي برخوردار است، 
تصريح كرد: »نگهداري آب در يك بستر درياچه مانند باعث افزايش 
زمان ماند آب و ايجاد پديده لايه بندي و مغذي شدن آب در مخزن 
مي گردد. اين پديده ها باعث مي شود آب خروجي از مخزن كيفيت 
پايين تري نسبت به آب ورودي داش��ته باشد و در حقيقت موجب 
تغيير كيفيت آب مخزن مي شود. يكي از مشكلات ماند آب در درياچه 
صنعت فولاد كه در فصل گرم با آن مواجه مي ش��وند، پديده ظهور 

جلبك سبز آبي يا همان سيانوباكتري هاست.« 
اين محقق در خص��وص مضرات وج��ود جلبك س��بز آبي گفت: 
»جلبك هاي سبز آبي با بيش از 3ميليون سال قدمت از قديمي ترين 
موجودات كره زمين هستند كه س��الانه در آب هاي شور و شيرين 
مختلف باعث ايجاد بلوم مي شوند. يكي از مهم ترين مشكلاتي كه 
حضور س��يانوباكتري ها در صنعت فولاد ايجاد مي كنند، گرفتگي 
ش��ديد فيلترهاي تصفيه اي اس��ت كه منجر به تعويض روزانه اين 
فيلترها مي شود. از طرف ديگر متصاعد شدن مواد فراري كه توسط 
سيانوباكتري ها توليد مي ش��ود، مي تواند بر سلامت پرسنل اثرات 
نامطلوبي داشته باشد.«  وي بيان كرد: »تغييرات شديد دما، چگالي و 
املاح محلول در عمق مخزن، كم شدن غلظت اكسيژن محلول، طعم 
و بوي نامطبوع آب و تغييرات فصلي از پيامدهاي ايجاد لايه هايي از 
جلبك در آب است.«  ميرباقري افزود: »روش هاي مختلف شيميايي 
و بيولوژيكي در جهت پيشگيري و حذف اين جلبك ها وجود دارد كه 
باعث از بين بردن يا لخته سازي سيانوباكتري ها و در نتيجه رسوب 
آنها مي شود.«  اين محقق تصريح كرد: »در نتيجه اين تحقيق مشكل 
انس��داد فيلترها و به خصوص ممبران هاي سيستم اسمز معكوس 
تحت تأثير حضور جلبك ها برطرف مي شود كه خود باعث كاهش 
هزينه هاي قابل توجهي در صنعت فولاد مي شود. در اين پروژه مواد و 

تركيبات مختلفي مورد بررسي قرار گرفت.« 
وي از پيگيري چند پروژه تحقيقاتي همكاري ديگر بين فولاد سبا و 

دانشگاه شهيد اشرفي اصفهاني خبر داد.

دستاورد ايراني نشريات دانشجويی

تهي�ه پايان نام�ه فعاليتي علمي اس�ت كه 
صنعت، دانش�گاه و دانش�جو هم�ه بايد از 
آن س�ود ببرند ح�ال آنكه به گفت�ه معاون 
هماهنگ  كننده سازمان بسيج دانشجويي، 
به طور ميانگي�ن روزان�ه ۸00 پايان نامه در 
كشور دفاع مي شود كه سنخيتي با مشكلات 
كشور ندارند و اين موضوع يك فاجعه است. 
ظرفيت پايان نامه بايد طوري باشد كه صنعت از 
كار تحقيقاتي دانشگاه سود ببرد. از سوي ديگر 
دانش��گاه متوجه شود مش��كلات رايج صنعت 
چيست. در اين بين دانش��جو هم تجربه بسيار 
خوبي به دست مي آورد كه در آينده شغلي اش 

مؤثر است. اما چرا اينگونه نيست؟
   مركز اطلاعاتي نداريم

اگر س��وژه پايان نامه ها كاربردي انتخاب شوند 
ي��ا از نظر علم��ي مورد اس��تناد ق��رار گيرند، 
پايان نامه ها در جاهاي مختلف روي هم تلنبار 

نمي شوند كه خاك بخورند. 
نبود مركز اطلاعاتي موجب مي شود موضوعات 
غيركاربردي در پايان نامه ها مدام تكرار شوند. 
اگر مركز اطلاعاتي جامعي مختص پايان نامه ها 
وجود داشت كه همه از كار تحقيقاتي ديگران 

آگاه شوند، هم بهره برداري علمي از پايان نامه ها 
بيشتر مي شد و هم امكان تقلب و كپي برداري 
به صفر مي رس��يد. به اين ترتيب لازم هم نبود 
با مؤسساتي كه پايان نامه مي فروشند، برخورد 

قانوني انجام شود. 
   هزينه هايي كه كردم اما  هدر رفت

با شرايط فعلي، بس��ياري از دانشجويان كه يا 
حوصله نوشتن پايان نامه ندارند يا پايان نامه  اي 
بدون نتيجه توليد مي كنن��د و تنها نمره آن را 
مي خواهند و استاداني كه دريافت حق المشاوره 
ه��م حت��ي انگي��زه خوان��دن پايان نامه هاي 
دانشجويان را به آنها نمي دهد، تبديل به معضلي 

براي نظام آموزش عالي كشور شده اند. 
يك دانشجوي دكتراي گياه شناسي در اين باره 
به »جوان« مي گويد: »ب��راي اينكه پايان نامه 
باارزشي داشته باشم و حتي برايم از نظر مالي 
هم س��وددهي داش��ته باش��د مدت ها زحمت 

كشيدم و موضوعي كاربردي انتخاب كردم. 
علاوه بر ارائه به اس��تاد راهنما ب��ه اداره جهاد 
كشاورزي هم پيشنهاد دادم كه با آن موافقت 
شد و شروع به كار كردم و توانستم براي سموم 
گرانقيمتي كه براي كشاورزان به صرفه نبود و 

به محصولات ضرر مي زد، شيوه جايگزيني پيدا 
كنم كه تأثير خوبي داش��ت و مشكل را بدون 
اينكه به مصرف كننده و گياه صدمه بزند از بين 
مي برد.« وي كه علاقه اي به ذكر نام خود در اين 
گزارش ندارد، توضيح مي دهد: »پس از چندين 
ماه آزمايش و تثبيت آن بر چند مزرعه گوجه و 
پياز با اينكه تأثير اين شيوه فوق العاده بود و هيچ 
معضل زيست محيطي هم نداشت  اداره جهاد 
كشاورزي گفت هزينه مزرعه دارها زياد مي شود 

و نمي تواند آن را به توليد انبوه برساند.«
به گفت��ه اين دكت��ر گياه ش��ناس، اداره جهاد 
كشاورزي مدعي بود چون برخي گلخانه دارها 
از آن استفاده نمي كنند ما هم نمي توانيم امتياز 
آن را از ش��ما بخريم و كمك كنيم و به همين 
س��ادگي زحمت من و هزينه هاي��ي كه كردم 

هدر رفت.
   حتما مشكل از موضوع است

در پايان نامه ه��اي كارب��ردي يك دانش��جو تا 
جايي ك��ه بتواند و پيش ب��رود روي پايان نامه 
كار مي كن��د و بعد اگر كار به نتيجه نرس��د در 
مقاطع تحصيل��ي بالاتر مي توان��د آن را دنبال 
كند يا دانشجوي ديگري كار او را ادامه  دهد و به 
همين ترتيب پيش مي روند تا نتيجه مشخصي 

به دست  آيد. 
مشكل ديگر در زمينه موفق نبودن پايان نامه ها 
مربوط به گروه هاي فني و مهندس��ي اس��ت. 
ارتباط بين دانشگاه و صنعت كم است يا از سوي 
سازمان ها و مؤسس��ات صنعتي و غيرصنعتي 
از موض��وع پايان نامه ها و نتايج آنها اس��تقبال 

نمي شود كه حتماً مشكل از موضوع است. 
   صنايعي كه دلسوزند

برخي دانش��جويان هم حتي در گروه هاي غير 
فني قبل از ش��روع كار موضوع خود را درست 
انتخ��اب نمي كنن��د و پيش��نهاد نمي دهن��د 
در نهايت هم ب��ه دليل ترس از كپ��ي كردن، 
پايان نامه ها در اختيار هم��گان قرار نمي گيرد 
يا محدوديت هاي بسيار زيادي براي استفاده از 

آنها گذاشته مي شود. 
جالب اينكه برخي صنايع شهرك هاي صنعتي 
از پايان نامه هاي كارشناس��ي ارشد و دكتراي 
مرتب��ط با توس��عه صناي��ع كوچ��ك حمايت 
مي كنند و حتي مجوز حمايت از چند پايان نامه 

در سال را هم دارند. 
   دانشگاه هايي كه بي خيالند

در اين زمين��ه برخي، تحقيق��ات را هم به كار 
گرفته  و ه��م عملياتي كرده اند. خوش��بختانه 
اين صنايع پيگير هستند تا مشكلات خود را از 
طرق علمي حل كنند و در رابطه با ارتقا و انتقال 
تكنولوژي نيز خواهان اين همكاري ها هستند و 
براي همين است كه هر سال نياز هاي خود را به 

دانشگاه ها اعلام مي كنند. 
اما اينكه چرا دانشگاه ها ليس��تي از اين نيازها 
را به دانش��جويان نمي دهند و استادان راهنما 
دانشجو را به س��متي هدايت نمي كنند كه در 
اين رابطه وارد كار شود، پرسشي است كه برخي 

دانشگاه هاي كشور بايد جوابگو باشند. 

در س�ال  »حماي�ت از كالاي ايراني« اين س�تون را به 
تحقيقات و پروژه هاي عملياتي دانش�گاهي اختصاص 
داده ايم كه وجه ممي�زه آنها ارتباط با بازار اس�ت؛ چه 
پروژه هاي علوم انساني و چه مهندسي و چه پزشكي. 
ارتباط دانش�گاه ب�ا ب�ازار، مهم ترين بخ�ش حمايت 
دانشگاهي از كالاي ايراني اس�ت كه اگر به طور كامل و 
صحيح عملياتي شود نقش بي بديلي در تحقق اقتصاد 
مقاومتي خواهد داش�ت. در همين زمينه پذيراي آثار 

جامعه دانشگاهي براي نشر در اين ستون هستيم. 

سرنخ هاي ماجراي دانشجوي تقلبي دانشگاه شهيد بهشتي به يك مؤسسه كنكور رسيد

سرطانكنكوردانشجويتقلبيميسازد!

 ماج��راي دانش��جوي قلاب��ي دانش��كده 
دندانپزشكي شهيد بهشتي قبل از برملا شدن 
اين پرسش را مطرح مي كرد كه چطور با 23 
سال توانسته است شركتش را مديريت كند؛ 
در كنارش دندانپزشكي بخواند و باز دركنارش 
بالاترين نمرات را كسب كند.همچنين صفحه 
پربازديد اينستاگرامش را هم فعال نگه دارد! 
ماجرا اما س��مت و س��ويي ديگر دارد. شواهد 
از دخالت هاي يك مؤسسه آموزشي حكايت 

دارد. 
واكنش وزير عل��وم به اخبار ف��روش صندلي 
دانشگاه ها هم اين بوده است كه هيچ كس در 
دانشگاه هاي دولتي صاحب »امضاي طلايي« 
نيست! واقعيت هم اين است كه اگر غير از اين 
بود س��ال ها قبل اين امضاهاي طلايي رس��وا 

مي شدند. 
   فعاليت در يك پروژه مشكوك

در ماجراي دانشجوي قلابي دندانپزشكي بايد 
بيشتر تأمل كرد! وجود نام وي در ليست يكي 
از كلاس ها ماج��را را پيچيده تر مي كند! آيا او 
»عروسك خيمه ش��ب بازي« مافياي كنكور 
بود كه در آموزش پزشكي و صدا وسيما نفوذ 

داشت؟
محم��د جرجن��دي از مدي��ران »ديده ب��ان 
اطلاع رس��اني كلاهبرداري هاي سايبري« در 
اين زمينه روشنگري هاي جالبي كرده است. 
اين مؤسسه يك س��ازمان مردم نهاد است كه 
به مردم در زمين��ه فريب نخ��وردن از برخي 
مؤسسات در دنياي سايبري هشدار مي دهد. 

   مؤسسه اي در قامت اسپانسر
وي با انتشار عكس��ي در صفحه اش در يكي از 
شبكه هاي اجتماعي نوشته است: »اينستاگرام 
مريم مقتدري رو كه ببينيد متوجه ميش��يد 
داره براي پروژه جديدي كار ميكنه به اسم نت 
استاد http://netostad. com حدس بزنيد 
پشت اين پروژه كيه؟ بله استاد مهندس دكتر 

جعفر كاردار! «
اين عض��و ديده بان اطلاع رس��اني با انتش��ار 
ويدئويي در صفحه اش نوش��ته است: »اگر به 
http://  4ويدئو توجه كني��د آرم برنامه گزينه
gozine4. ir رو مي بينيد. مؤسسه وارستگان 
ehttp://v  نوابغ س��رآمد يا مؤسس��ه ونوس

nuskonkur. ir ب��ه عن��وان تنها بخش��ي از 

مافياي كنك��ور، گرداننده اي��ن برنامه و يكي 
ديگر از اسپانسرهاي صداوسيماست.«

    همكار و همگام با يك مجري
وي در ادام��ه توضيح داده كه مدير مؤسس��ه 
ونوس فردي به اس��م جعفر كاردار اس��ت كه 
»تا همين س��ال ۹۱ چاپخون��ه كار ميكرده و 
يكدفعه از ۹۱ ش��ده اس��تاد جعفر كاردار بعد 
مهندس جعفر كاردار و همين چند ماه پيش 
هم ش��ده دكتر جعف��ر كاردار! ايش��ون البته 
بازوهاي رس��انه اي قوي داره چون به واسطه 
سرطاني به اسم كنكور در ايران  پول داره. يكي 
از مجري هايي كه بارها قبلًا در س��تاره مربع 
صداوسيما هم شاهد بوديم ثابت كرده حساب 
و كتاب سرش ميشه علي ضياست. ببينيد كه 
چطور اتفاقي در برنام��ه فرمول يكش مهمان 

برنامه كسي نيست جز جعفر كاردار!«
وي در صفحه اش مي نويسد: »همينطور خيلي 
اتفاقي باز هم مهمان برنامه در ش��و ديگري از 
علي ضيا در كرمانشاه كسي نيست جز جعفر 
كاردار كه در هر برنامه براي ما نصايح اخلاقي 
هم داره و20 ميليون ه��م آورده صدقه بده به 
زلزله زده ها اونم وسط آنتن زنده! صداوسيماي 
ملي البته آقاي كاردار هم بي معرفت نيست و 
هرچي همايش برپا كرده  مجري گري اش رو 

داده به علي ضيا.«

    هماهنگ كرديم ديدار با مس�ئولان 
داشته باشد

در شبكه هاي اجتماعي هم واكنش هاي برخي 
دانشجويان و اساتيد نش��ان مي دهد ماجراي 

اين دانشجو ابعاد پيچيده اي دارد. 
محمدحس��ين صبور دانش��جوي دانش��گاه 
امام حسين با قرار دادن بخش��ي از ويدئوي 
مصاحب��ه مري��م مقت��در در ش��بكه 4 در 
اينس��تاگرامش نوش��ت: »اين دانش��جونما 
چطور به صداوس��يماي ملي راه پيدا كرده؟ 
اونجام در باز بود رفت ت��و؟ همين ويدئو رو با 
دقت ببينيد كه ۱۸دقيقه چطور همراه با دو 
مجري بيسواد هزاران جوون و خانوادهاشون 
كه استرس كنكور دارن رو سركار گذاشتن و 

دروغ سرهم ميكنن.«
عرفان مرداني از انجمن اسلامي علوم پزشكي 
هم افش��اگري جالبي كرده است: »چند بار از 
مريم مقتدري حمايت ك��ردم به اين اميد كه 
او در ادعاهايش صادق باش��د و پش��ت پرده 
داس��تانش و مافياي احتمالي فروش صندلي 
را روايت كند. خانم مقت��در ميگفت حمايت 
ارگان بزرگ ميخواهم تا حرف بزنم. هماهنگ 
كرديم ديدار با مسئولان داشته باشد اما حاضر 
نشد برود تا اثبات شود هيچ حرفي براي گفتن 

ندارد!«

   خارج برگشته ها در دانشگاه هاي برتر
مهديار سعيديان پزشك، فعال صنفي و رسانه 
حوزه س��لامت، س��ردبير ماهنامه بين المللي 
دانستني هاي پزشكي هم نوشت: »قضيه مريم 
مقتدري و مؤسسه »ونوس« نبايد باعث شود 
مسئله دور زدن كنكور توسط دانشجوياني كه 
تا ابتداي سال20۱۹ تحصيل در دانشگاه هاي 
خارج را ش��روع كرده اند و ب��ا گذراندن فقط 
3۶واحد مي توانند به دانشگاه هاي برتر پزشكي 
انتق��ال يابند، فراموش ش��ود! رئي��س قبلي 
دانشكده دندانپزشكي بهش��تي براي همين 
استعفا كرد! مؤسس��ه كنكور »ونوس« تصوير 
كارت دانش��جويي را كه مدعي بود متعلق به 
#مريم- مقتدري است منتشر كرده كه بعد از 
پيگيري فعالان دانشجويي علوم پزشكي معلوم 

شد جعلي است!«
   توجيهي براي حضور در برنامه

س��ردبير ماهنامه بين المللي »دانستني هاي 
پزش��كي« تأكيد كرده اس��ت: »ظاهراً مريم 
مقتدري فقط يك دانش��جوي قلاب��ي نبوده! 
بلكه رفت وآمدش در دانش��كده دندانپزشكي 
بهشتي هدفمند و با پشتيباني»جعفر كاردار« 
مدير مؤسسه»ونوس« بوده است تا توجيهي 
براي حضورش در برنامه هاي تلويزيوني باشد! 
شوراي نظارت بر صداوسيما بايد مسئله حضور 

مافياي كنكور در اين رسانه را بررسي كند!«
   قاطعيت معاون آموزشي

از س��وي ديگر وزير عل��وم رس��وايي خريد و 
ف��روش صندل��ي در دانش��گاه هاي دولتي را 
غيرممكن خوان��ده و در عين  ح��ال »پرونده 
فروش صندل��ي در دانش��گاه ها را قابل ارجاع 
به قوه  قضائيه« دانس��ته است. منصور غلامي 
به طور تلويحي پديده خريد و فروش صندلي 
را در »دانشگاه هاي غيردولتي«  تأييد و تأكيد 
كرده كه در دانش��گاه هاي دولتي »هيچ كس 
صاحب امضاي طلايي نيس��ت ك��ه بخواهد 
تخلفي با عنوان ف��روش صندلي انجام دهد.« 
اميرمحسن ضيايي، معاون آموزشي دانشگاه 
علوم پزشكي دانشگاه ش��هيد بهشتي هم در 
واكنش به ادعاي مريم مقتدري دانش��جوي 
قلابي اين دانشگاه گفته است، در صورتي كه 
فروش صندلي در اين دانشگاه را ثابت كنند، 

استعفا مي دهد. 

دلارام عبدزاده
   گزارش 2

علیرضا سزاوار
   گزارش یک

روزانه ۸00 پايان نامه در كشور دفاع مي شود كه سنخيتي با مشكلات كشور ندارند

بيخاصيتهاياجباری

در پايان نامه هاي كاربردي يك دانشجو تا 
جايي كه بتواند و پيش برود روي پايان نامه 
كار مي كند و بعد اگر كار به نتيجه نرس�د 
در مقاطع تحصيل�ي بالات�ر مي تواند آن 
را دنب�ال كند يا دانش�جوي ديگ�ري كار 
او را ادامه  ده�د و به همي�ن ترتيب پيش 
مي روند تا نتيجه مش�خصي به دست  آيد

به همت دانش��جويان 
دانش��گاه علوم پزشكي 
گناب��اد اولين ش��ماره 
از نش��ريه دانش��جويي 
»خط خطي« منتش��ر 

شد. 
در اي��ن ش��ماره از اين 
نشريه دانش��جويي به 
بررس��ي رفتار اساتيد با 
دانش��جويان پرداخته 
شده و از نظر قانوني نيز 
اين موضوع مورد بررسي 

قرار گرفته است كه اگر استادي دانش��جو را در جمع ديگران به 
استهزا بگيرد چه حكمي خواهد داشت. 

در اين نشريه يادداشت هاي دانش��جويي در موضوعات مختلف 
منتشر شده و با رياس��ت شوراي انضباطي دانش��گاه هم درباره 
موضوعاتي كه براي دانشجويان با اهميت است، گفت وگو شده 

است. 
مدير امور رفاهي اين دانشگاه در گفت وگو با اين نشريه گفته است: 
»دانشگاه مشهد از لحاظ خدمات بهترين دانشگاه ايران است و 

حتي دانشگاه تهران هم نمي تواند با آن رقابت كند.« 

دانشجويان دانش��گاه علوم پزش��كي اردبيل اولين شماره از 
نشريه دانش��جويي »گام« را منتش��ر كردند. در اين شماره 
از نش��ريه دانش��جويي »گام« به تحليل و بررسي يك فيلم 
سينمايي به نام »در جست وجوي خوشبختي« پرداخته شده 
است. همچنين ديدار دانشجويان با مقام معظم رهبري را هم 
زير ذره بين برده است. مشكلات كاري و دانشجويي پرستاران 
هم از ديگر موضوعاتي اس��ت كه به آن پرداخته است. مدير 
فرهنگي دانشگاه علوم پزش��كي اردبيل در گفت وگو با اين 
نشريه اعلام كرده است:»اين دانشگاه جزو پنج دانشگاه برتر 

كشور در حوزه فرهنگي است.« 

بس��يج دانش��جويي 
دانشگاه علوم پزشكي 
تبري��ز ش��ماره ۱2 
نش��ريه دانش��جويي 
»قطب نما« را منتشر 

كرد. 
در اين ش��ماره از اين 
نش��ريه دانشجويي به 
بررسي اتفاقاتي كه در 
دوره رياست جمهوري 
روحان��ي در كش��ور 
افتاده، پرداخته شده 

اس��ت. اين نش��ريه در مقاله اي با عن��وان »در عصر ظهور« 
بس��يار جالب و مفصل ب��ه موضوعات انقلاب��ي و اجتماعي 
شيعيان كشور يمن پرداخته است. فسادستيزي قوه قضائيه 
و هوشياري دانش��جويان در برابر فساد مس��ئولان از ديگر 

نوشته هاي اين نشريه است. 

دانش��جويان دانشگاه 
علوم پزش��كي اردبيل 
هم چهارمين ش��ماره 
از نش��ريه دانشجويي 
»س��رو« را منتش��ر 
كردند.  در اين شماره از 
اين نشريه دانشجويي 
ب��ه توضيح��ي درباره 
برگ��زاري جش��نواره 
ق��رآن و عت��رت در 
دانشگاه علوم پزشكي 
اردبيل پرداخته شده 

است. سردبير نشريه هم در مقاله اي جالب با عنوان »احترام 
به تفاوت ها تا كجا؟« به اين نكته اشاره كرده است كه بايد به 
دور از تعصبات و جانبداري ه��اي كوركورانه و جاهلانه خوب 
انديش��يدن و محدوده گذاري در مس��ائل اعتقادي آموزش 

داده شود. 
فاطمه فرجي در اين مقال��ه به راهكارهايي درب��اره مقابله با 

تهاجم فرهنگي پرداخته است. 

دانش��جويان دانشگاه 
اولي��ن  جه��رم 
نش��ريه  از  ش��ماره 
دانشجويي»تنوع كده« 
دانشگاه علوم پزشكي و 
درماني جهرم را منتشر 
كردند.  در اين شماره از 
اين نشريه دانشجويي 
ب��ه بررس��ي مس��ئله 
كمبود بودجه دولت و 
خالي ب��ودن خزانه آن 
تح��ت عن��وان تلخند 

سياسي پرداخته شده است. 

بس��يج  هم��ت  ب��ه 
دانش��جويي دانش��گاه 
علوم پزش��كي گي��لان 
هش��تمين ش��ماره از 
نشريه دانشجويي »ليلي 

نامه« منتشر شد. 
در اين شماره از نشريه 
دانشجويي»ليلي نامه« 
ب��ه كش��تار ش��يعيان 
كش��مير پرداخته شده 

است. 


